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وزیرخارجه دولت رئیسی چه کسی باشد؟

ترخیص بیماران کرونایی پیش از سفر نمکی به سیستان و بلوچستان!

این روزها که بیشتر اخبار حول مشکلات ناشی 
از قطع آب و برق و گمانه زنی های مربوط به کابینه 
دولت ســیزدهم بود، فیلمی کوتاه اما بحث برانگیز 
در فضای مجازی دست به دست می شود که در آن 
تعدادی دختر نوجوان در یکی از پارک های شــهر 
اصفهــان در حال کل کل و دعــوای بچه گانه توام 
با زد و خورد و فحاشــی با هم هستند اما دختری 
که در فیلم به نام »هلیا« صدا زده می شــود بعد از 
یک جدال فیزیکــی و کلامی ناگهان قداره ای را از 
لباســش خارج کرده و بــرای حاضران عرض اندام 
می کند و تصویری جدید اما تاسف بار و دهشتناک 
از نســل نوجوانان دهه هشــتاد مــا را به نمایش 

می گذارد. 
انتشــار ایــن کلیپ تاکنــون بــا واکنش های 
زیادی مواجه شــده و انتظار مــی رود که بر دامنه 
ایــن واکنش ها در روزهای پیش رو افزوده شــود. 
شوربختانه حمله به معلول)هلیا( و تحقیر نوجوانان 
دهه هشتادی پر تکرارترین واکنش ها و اظهارنظرها 
نسبت به این کلیپ بوده است که لازم است نکاتی 

در این خصوص بیان گردد:
۱- ایــن کلیپ یکی از صدهــا آلارم اجتماعی 
اســت که روزانه در نقاط مختلف کشور به صدا در 

می آید ولی متاســفانه توجهی عمیق و منطقی به 
آن ها نمی شود. پرداختن به معلول ساده ترین کاری 
اســت که پس از بحران های مختلف در جامعه ما 
رایج شــده است و برای حل ریشه ای مسائل کمتر 

به علت ها پرداخته می شود.
۲- نهادها، متولیان و عوامل تاثیرگذار )نهادهای 
خانواده، آموزشی، رسانه، مذهبی، سیاست و...( در 
جامعه پذیر شــدن افراد به ویژه نوجوانان و جوانان، 
خود گرفتار آســیب کژکارکردی شده اند و نباید از 
زمین خشک و شوره زار انتظار رویش گُل های زیبا 

و خوشبو داشت.
۳- تفاوت های نســلی یا به عبارت دیگر شکاف 
بین نسل ها واقعیتی غیرقابل انکار است که چنانچه 
پذیرفته نشــود و متناســب با آن کنش، واکنش و 
برنامه ریزی نگردد بروز این چنین پدیده هایی دور 
از انتظار نیســت اگر چه ایــن پدیده ها در جامعه 

غیرطبیعی و نابهنجار تلقی شود.
۴- انرژی و هیجانات دوران جوانی و نوجوانی و 
میل به دیده شدن در بین این نسل بدیهی است و 
چنانچه در مسیرهای صحیح هدایت نشود مخرب 

و زیان بار خواهد بود.
۵- همانگونه که گفته شــد هلیــا و هلیاها در 

جامعه ما زیاد هســتند، منصفانه و منطقی نیست 
تیرِ تیــز انتقادها و حملات خود را به ســوی آنها 
پرتاب کنیم، تکرار می کنم بهتر است به جای حمله 
به هلیا به علت ها حمله کنیم و با استفاده از نظرات 
متخصصان حوزه های جامعه شناسی و روانشناسی 
از تکرار و بروز چنین پدیده هایی پیشگیری نماییم.

از مردم عزیز و فعالان فضای مجازی هم مجدانه 
تقاضا می شــود هلیا را فرزند یا خواهر خود بدانید 
و با پرهیز از بازنشــر و طنزسازی، هتاکی و حمله 
به این نوجوان؛ فشارهای روحی، روانی، خانوادگی 
و اجتماعی را از او برداریم و او را در مســیری قرار 

ندهیم که پایان غمبارتری داشته باشد.
۶- از دســتگاه محترم قضایی که همواره در پی 
ایجاد امنیت روانی و اجتماعی برای هموطنان عزیز 
اســت نیز انتظار می رود به دور از هیجانات نشأت 
گرفته از فضای عمومی ناشی از این پدیده، همچون 
همیشه برخوردی توأم با رأفت و مرحمت اسلامی 
با این نوجوان و دوستانش داشته باشد، اما در مقابل 
حتما نهادها و دستگاه های کم کار یا منفعلِ مرتبط 
با حوزه های اجتماعی، خانواده، جوانان، نوجوانان، 
زنــان و دختــران و... را به علت تــرک فعل مورد 

بازخواست قرار دهد.

یکی از دلایل تاخیر در برجام، مشــخص نشدن 
سیاست خارجه است که باید در دوران آقای رئیسی 
شــکل بگیرد. باید کسانی را که نخستین کنفرانس 
مطبوعاتــی رئیس جمهور منتخــب را برگزار کرده 
بودند نقد کرد. این کنفرانس نشــان داد که ایشان 
در زمینه دیپلماســی مشــاورانی قوی ندارد. زیرا 
نخستین مصاحبه مطبوعاتی رئیس جمهور منتخب 
به عنوان یک شخص سیاسی نشان دهنده خط مشی 
سیاست داخلی و خارجی او است. به طور مشخص 
بســیاری پاســخ خود را گرفته اند اما در خارج، نوع 

واکنش شکل گرفته نشان  می دهد که آنها پاسخی 
دریافت نکرده اند و نمی دانند سیاست خارجه آقای 
رئیسی چیست. بخش اعظم این گفتگوی مطبوعاتی 
باید به طور مشخص با استفاده از الفاظی دارای بار 
دیپلماتیک انجام می گرفت که متاســفانه این کار 
صورت نگرفت که نشــان دهنده ضعف دیپلماسی 
سیاسی بود. آقای رئیسی می دانند که فضایی منفی 
به ویژه از ســوی افرادی که به دنبال تحمیل امری 
به سیاســت خارجه ایران هستند، در مورد سیاست 
خارجه ایشــان شــکل گرفته اســت. در سیاست 
تنش زدایی ایران در واقع نوعی کارشــکنی صورت 
گرفته اســت که ایشــان باید به طور مشخص نظر 
خود را اعلام می کــرد. به ویژه نوع رفتار نزدیکان و 
افراد مرتبط با سیاست خارجه ایشان درست یا غلط 

مطرح شده اند، عمدتا از میان افرادی بودند که سابقه 
مدیریت های تنش زا داشــتند. بنابراین، این انتظار 
علاوه بر کشــتن وقت دولت کنونــی، انرژی دولت 
آینده را نیز از میان می برد. دولت آینده اگر بخواهد 
موفق و پاســخگوی نیازهای جامعه باشد، باید در 
داخل توسعه و در خارج تنش زدایی را در دستور کار 
خود قرار دهد. یعنی اگر در خارج تنش زدایی صورت 
نگیرد، سیاست های توسعه داخلی با مشکل مواجه 
خواهد شد. در ســطح بین المللی، مهم ترین عامل 
تنش زدایی، بحث برجام است که اگر به احتمال زیاد 
در این دولت به نتیجه نرســد، باید در دولت آقای 
رئیسی به نتیجه برسد. در عرصه منطقه ای نیز باید 

تنش زدایی در دستور کار قرار گیرد. 

نماینــده مــردم چابهار در مجلــس یازدهم با 
اشــاره به حضور وزیر بهداشت در استان سیستان 
و بلوچستان مدعی شد: بسیاری از بیماران پیش از 
حضور وزیر بهداشت به انحاء مختلف از بیمارستان ها 
ترخیص شــدند. آنچه مشخص است این است که 
بخشی از مدیران تلاش می کنند تا واقعیت را انکار 
کنند که این موضوع باعث استمرار وضعیت موجود 
می شود.معین الدین سعیدی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به حضور سعید نمکی وزیر بهداشت در استان 
سیســتان و بلوچســتان اظهار کرد: پیرو پیگیری 

مجمع نمایندگان استان سیســتان و بلوچستان، 
وزیر بهداشت به استان سفر کرد و شرایط بیماری 
کرونا را از نزدیک بررســی کردند. ایشــان متوجه 
شــدند که بســیاری از آمار و ارقامی که به وزارت 
خانه بهداشت ارسال می شــود، مبتنی بر واقعیات 
نیست. نماینده مردم چابهار در مجلس با بیان اینکه 
بخشی از مدیران سعی در پاک کردن صورت سوال 
دارنــد، گفت: برخی از مدیــران در بدو ورود وزیر، 
شرایط بیمارســتان های استان را بهتر جلوه دادند 
و متأسفانه بسیاری از بیماران پیش از حضور وزیر 

بهداشت به انحاء مختلف ترخیص شدند.این عضو 
کمیســیون کشاورزی مجلس ادامه داد: بسیاری از 
شهروندان در روستاها بر اثر کرونا فوت می شوند و 
به علت نبود کیت تشخیص، نام آنها جزء فوتی های 
کرونایی ثبت نمی شود. از طرف دیگر در این خطه 
افراد بدون شناسنامه حضور دارند که فوت آنها ثبت 
و ضبط نمی شــود. همه این موضوعات باعث شد 
که وزیر بهداشــت مصوبات مهمی در مورد استان 

سیستان داشته باشند. 
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حشمت الله فلاحت پیشه *

راهکـار رونق سـرمایه گـذاری نیـروگاهی
صنعت برق عمدتا در روزهای تابستان بیشتر 
در مرکز توجه قرار می گیرد و امسال که گستردگی 
خاموشــی ها بیشتر از هر زمان دیگری است، این 
مساله بیش از گذشته به چشم می خورد. واقعیت 
این اســت که با وجود مشــکلاتی مانند اقتصاد 
بیمار صنعت برق، انباشــت مطالبات فعالان این 
صنعت و عــدم جذب ســرمایه های جدید برای 
توسعه زیرساخت های آن، وقوع خاموشی ها، یک 
امر قابل پیش بینی بود که امروز خاموشــی های 
گســترده را رقم زده اند. در این بین بخش بزرگی 
از فشار تامین برق به ویژه در اوج مصرف بر دوش 
نیروگاه ها اســت که عمدتا به دلیل عدم دریافت 
به موقع مطالباتشــان و همچنین قیمت گذاری 
دستوری برق توسط وزارت نیرو، در شرایط بسیار 
دشواری هســتند. با وجود همه این مشکلات اما 
تلاش می کنند ســهم خود را در تامین برق مورد 

نیاز کشور به درستی ایفا کنند.
حســنعلی تقی زاده لنده، مدیرعامل شــرکت 
تابــان هور ضمن اشــاره به ســهم یــک و نیم 
درصدی این شرکت از ظرفیت اسمی نیرگاه های 
کشــور، اظهار کرد: ما در طول دو ســال گذشته 
دو اســتراتژی کلان را با محوریت اقتصاد انرژی 
و مدیریــت خاموشــی ها دنبــال کرده ایــم. در 
حقیقــت از این جهــت که از بروز خاموشــی ها 
ظرف ســال های اخیر به دلیل شــرایط حاکم بر 
صنعت برق اطمینان داشتیم، تلاش کردیم با دو 
استراتژی شامل افزایش سرمایه گذاری در حوزه 
تجدیدپذیرها و سرمایه گذاری و احداث نیروگاه ها 
بــه روش BOT برای صنایع بــزرگ و با اتکا به 
قیمت گذاری ارزی برق، زمینه فعالیت شرکت را 
گســترش داده و مسائل ناشی از اقتصاد ناکارآمد 
برق و خاموشی ها را به سهم خود مدیریت کنیم.

وی در ادامــه فــروش ارزان قیمــت بــرق 
نیروگاه هــای غیردولتی به وزارت نیرو از مســیر 
بازار برق را پاشنه آشیل صنعت نیروگاهی کشور 
دانســت و تصریح کرد: نکته مهم این اســت که 
ما مطالباتمان از محل فــروش همین برق ارزان 
قیمت را هــم به موقع دریافت نمی کنیم و علاوه 
بر آن وزارت نیرو در قبــال این تاخیر، حاضر به 
پرداخت خســارت دیرکرد هم نیســت. به نظر 
می رســد تنها راهکار پیش روی نیروگاه ها برای 
مواجهه با شرایط ناعادلانه ای که در عرضه برق به 
وزارت نیرو وجود دارد، عقد قراردادهای BOT با 
صنایع است. تنها از این طریق است که می توانیم 
عرضه برق را مســتقل از وزارت نیرو انجام دهیم 

و برق را به صورت مستقیم به صنایع بفروشیم.
تقــی زاده به ایجــاد امکان عقــد قراردادهای 
دوجانبــه با صنایع بزرگ توســط وزارت نیرو در 
طول ســال های گذشته اشاره کرد و افزود: روش 
پیشــنهادی ما عقــد قــرارداد BOT ارزی بین 
صنایع و نیروگاه های غیردولتی اســت. در همین 
راســتا اولین قرارداد BOT بخش خصوصی بین 
شرکت های تابان هور و گوهر انرژی منعقد شده 

است.
مدیرعامــل شــرکت تابان هــور درخصوص 
چارچوب قراردادهایBOT اظهــار کرد: در این 
نوع قراردادها یک ســرمایه گذار، احداث نیروگاه 

بــرای یک صنعت خاص را عهده دار شــده و کل 
سرمایه مورد نیاز برای این مهم را تامین می کند. 
دوره بازگشت سرمایه با توجه به شرایط درج شده 
در قرارداد معمولا بین ۱۵ تا ۲۰ ســال اســت و 
سرمایه گذار پس از پایان این دوره انتظار، نیروگاه 
را به ســرمایه  گذار واگذار می کنــد. وی در ادامه 
خاطر نشــان کرد: یکی از مهم ترین محاسن این 

نوع قراردادها، ارزی بودن آن است. 

از آنجــا که عمده ســرمایه گذاری ها در حوزه 
احداث نیروگاه ارزی اســت، بنابراین قراردادهای 
ریالی که در فضای بی ثبات اقتصاد کشور با تاخیر 
فراوان پرداخت می شــوند، آســیب ها و خسارات 
جبران ناپذیری را برای نیروگاه ها به دنبال دارند، 
از این رو عقد قراردادهــای BOT ارزی می تواند 
زمینــه را برای جلوگیری از ایجاد زیان انباشــته 
برای نیروگاه های غیردولتی فراهم آورد. تقی زاده 
به خسارات وارد شده به نیروگاه های غیردولتی از 
محل جهش ناگهانی قیمت ارز ظرف ســال های 
گذشــته اشاره کرد و گفت: واقعیت این است که 
اگر قرارداد فروش برق به وزارت نیرو هم به صورت 
ارزی منعقد می شد، امروز با این سطح از کاهش 
ســرمایه گذاری و افول زیرساختی صنعت برق و 
در نتیجه خاموشــی های گسترده مواجه نبودیم. 
این نوع قراردادها می توانست زمینه ساز بازگشت 

سرمایه گذاران به صنعت برق کشور باشد.
وی اســتقلال قراردادهــایBOT از مبادلات 
برق بــا وزارت نیرو را یکی دیگر از امتیازات مهم 

این نوع قراردادها برشــمرد و تصریح کرد: از این 
طریق ما می توانیم برق تولیدی را به جای وزارت 
نیرو به شرکت سرمایه پذیری عرضه کنیم که در 
عرصــه تولید فعالیت کرده و برای کشــور ارزش 
افــزوده و ثــروت ایجاد می کنــد و از این طریق 
زنجیره تامین انرژی امن و پایدار برای این دست 
از صنایع نیز فراهم می شــود. بــه علاوه این نوع 
قراردادها مشمول خسارت دیرکرد بوده و از آنجا 
که عمده صنایع بــزرگ در ایران صادرکنندگان 
بزرگ هســتند و به منابع ارزی مکفی دسترسی 
دارند، پرداخت هزینه بــرق مصرف خود را برای 
جلوگیری از تحمیل خسارات دیرکرد، در اولویت 

قرار می دهند.
این فعال اقتصادی، احداث نیروگاه های جدید 
برای صنایع بــزرگ در قالب قراردادهایBOT را 
برای این دســت از صنایع هم مشــمول مزایای 
قابل توجهی دانست و خاطرنشان کرد: با تصویب 
بودجه ۱۴۰۰، ایــن قراردادها به یک معامله برد 
برد برای سرمایه گذار و سرمایه پذیر تبدیل شدند، 
چرا که بر اساس این قانون صنایع بزرگ مکلفند 
برق خود را براســاس متوســط نرخ قراردادهای 
ECA وزارت نیرو تامین کنند که این نرخ در حال 
حاضر تقریبا ۴۰۰تومان تعیین شده و به صورت 
سالانه متناسب با نرخ تورم و ارز افزایش می یابد. 
این درحالی است که این شرکت ها می توانند پس 
از یک پروسه ۱۵ تا ۲۰ ساله و اتمام دوره انتظار 
و بازگشت ســرمایه برای ســرمایه گذار، مالک 

نیروگاهی باشند که برق آنها را تامین می کند.
مدیرعامل شــرکت تابان هور در پایان اظهار 
کــرد: با تعیین نرخ ECA برای برق صنایع بزرگ 
و انرژی بر در قانون بودجه ۱۴۰۰، این دســت از 
صنایع ناگزیرند برای تامین برق خود در بلندمدت 
فکر اساســی کنند که به نظر می رســد بهترین 
روش آن اتــکا بــه قراردادهای BOT اســت. ما 
امیدواریم با تسهیل امکان عقد این نوع قراردادها 
بین نیروگاه های غیردولتی و صنایع بزرگ، زمینه 
برای توسعه سرمایه گذاری ها در حوزه نیروگاهی 
کشور فراهم شــود. از این طریق ما در زمان اوج 
مصرف هم می توانیم با کمک این نیروگاه ها برای 
تامین برق موردنیاز کشور استفاده کرده و منافع 
حاصل از آن را به همین صنایع تخصیص دهیم.

به نظر می رسد تنها راهکار 
پیش روی نیروگاه ها برای مواجهه 
با شرایط ناعادلانه ای که در عرضه 
برق به وزارت نیرو وجود دارد، عقد 
قراردادهای BOT با صنایع است. 

تنها از این طریق است که می توانیم 
عرضه برق را مستقل از وزارت نیرو 

انجام دهیم و برق را به صورت مستقیم 
به صنایع بفروشیم

ادامه در صفحه 9

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد

واشنگتن آماده دور هفتم 
مذاکرات وین

برنامه های توسعه و اسناد بالادستی تا چه حد تحقق می یابند؟
تدوین برنامه هفتم توسعه بدون ارزیابی برنامه های قبلی

اعلام نتیجه کارشناسی حادثه اتوبوس خبرنگاران

 50 درصد راننده مقصر است؛ 50 درصد مسئولان!
4 ماه بعد از توزیع چک های جدید صیادی

کاهش چک های برگشتی رکورد زد
سخنگوی دولت خبر داد

مذاکرات ایران و آمریکا برای مبادله زندانیان 

مســئولان سال هاســت که برای قرار گرفتن ایران در مسیر توسعه برنامه ریزی می کنند و در همین راستا هم برنامه های توسعه ای مختلفی از زمان انقلاب و 
چه بســا قبل تر از آن نوشــته شده ولی تا امروز اغلب این برنامه ها به درســتی اجرا نشده و هر چند سال برنامه جدیدی شکل گرفته است. حالا هم نمایندگان 
مجلس از دولت آینده تنظیم برنامه هفتم توســعه را می خواهند؛ بطوریکه رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفته: یکی از اولویت های دولت آینده پس 
از تشــکیل کابینه تدوین برنامه هفتم توســعه و ارائه به مجلس است. اما پرسش اساسی اینجاست که آیا از میزان تحقق برنامه های قبلی توسعه و اسناد مشابه، 
ارزیابی دقیقی صورت گرفته اســت؟ به گزارش »مردم سالاری آنلاین«، بســیاری از کشورهای جهان برای توسعه برنامه هایی را دارند و برای رسیدن به اهداف 
تبیین شــده در این برنامه ها میلیون ها دلار هزینه و ســال ها زمان صرف می کنند. ایران هم به عنوان کشــور جهان سومی  و برای قرار گرفتن در مسیر توسعه 
سعی دارد تا با برنامه ریزی به اهداف توسعه ای دست یابد. در همین راستا هم برنامه های مختلفی را تدوین کرد که از برنامه چشم انداز ۲۰ ساله و افق ۱۴۰۴ 

گرفته تا برنامه های توسعه اول تا ششم که هیچکدام نتوانستند در مسیر اجرا قرار بگیرند! 

علی ربیعی، ســخنگوی دولت در نشســت خبری هفتگی خود که در راستای رعایت پروتکل های بهداشتی به صورت ویدئوکنفرانسی برگزار شد در پاسخ به 
پرسشی درباره اظهارات اخیر راب مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران که از پیشرفت در مذاکرات برای آزادی شهروندان آمریکایی زندانی در ایران خبر داده 

بود، گفت: ما قبلا و مکرراً اعلام کرده ایم که جمهوری اسلامی ایران به خاطر نیات انسان دوستانه آماده تبادل همه زندانیان...
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در صحن علنی شورای شهر تهران قرائت شد

گزارش تحقیق و تفحص از »املاک نجومی« شهرداری 
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